
آرمان ملی: باشگاه پرسپولیس این روزها با چالش جدیدی 
مواجه شده است و آن هم انتخاب سرمربی جدیدی است که 

جایگزین اوسمار خواهد بود. 
   وضعیت متفاوت 

اوسمار ویرا شرایط خاصی را با پرسپولیس تجربه کرد. او 
در فصل اول حضورش به عنوان دستیار یحیی به کادرفنی 
سرخپوشان به جای حمید مطهری اضافه شد و با این تیم به 
مقام قهرمانی رسید. این مربی برزیلی در ابتدای فصل بیست 
و سوم نیز کار را به عنوان مربی شروع کرد، اما با استعفای یحیی 
و شرایط سخت پرسپولیس در انتخاب سرمربی جدید در میانه 
راه، سکان هدایت سرخ ها را تا پایان فصل بر عهده گرفت. نکته 
جالب اینکه باتوجه به مطرح شدن اسامی متعدد مربی های 
کره با برانکو، هواداران پرسپولیس از  خارجی و چند مرحله مذا
انتخاب اوسمار اصلا رضایت نداشتند و ۱۳۰ هزار کامنت اعتراضی 
گرچه  گرام گذاشته شد. ا در پست معرفی رسمی او در اینستا
اوسمار کار را با شکست شروع کرد، اما در ادامه با کسب ۱۲ برد 
و دو تساوی، پرسپولیس را به مقام قهرمانی رساند و کار نیمه 
تمام یحیی را تمام کرد. حال در شرایطی که او گزینه اول باشگاه 
برای فصل بعدی بود، با بازگشتش به برزیل و خبرهایی که وجود 

دارد احتمال بسیار زیاد به پایان کار خود با قرمزهای پایتخت 
رسیده است. فاصله هشتگ های متعدد نه به اوسمار تا نگرانی 
هواداران در مورد حفظ او یا انتخاب سرمربی جدید تنها ۱۹ هفته 
بیشتر طول نکشید و حالا به نظر می رسد پرسپولیس بار دیگر 
باید پروسه سخت و حساس انتخاب سرمربی جدید را طی کند. 

گری بیرانوند     افشا
علیرضا بیرانوند دروازه بان ملی پوش سرخ ها در مورد جدایی 
اوسمار توضیح داد: من به او جدا پیام دادم و گفتم همه ما را 
نگران کردی؛ او هم گفت که بازگشت واقعا سخت است. امروز 
هم صحبتی از هیات مدیره بود که قرار شد تایم بدهند به اوسمار 
و من می دانم با یک تیم تایلندی قرارداد بسته. من یک بازیکن 
حرفه ای هستم نمی توانم از الان کاری کنم و خدا را شکر فصل 
با قهرمانی شده. تیم باید به نخبگان برود و بازیکنان خوبی 
جذب کند و این اتفاق باید هرچه زودتر بیفتد. باید سرمربی 
جدیدی بیاید که این بازیکنان بدون قرارداد را رصد کند و بتواند 
در لیگ آسیا نتیجه بگیرد. او در مورد احتمال بازگشت یحیی 
گل محمدی نیز گفت: آقا یحیی تاج سر من و پرسپولیسی ها 
گر این تیم  هستند. همه او را دوست داریم و مطمئن باش ا
قهرمان شد، به خاطر آقای گل محمدی بود چون یک نیم فصل 
با ما بود و تیم را خودش بست. همان سبک یحیی را ما انجام 
دادیم و در این قهرمانی سهم بزرگی داشت. افتخار است که 

بتوانیم او را داشته باشیم. 
   گزینه احتمالی 

خبرآنلاین نوشت: بعد از پایان لیگ که با قهرمانی پرسپولیس 
با هدایت اوسمار ویرا همراه شد، این مربی برزیلی بنا به دلایلی 
حاضر به تمدید قرارداد و ادامه همکاری با سرخ ها نشد. مدیران 
پرسپولیس اما با سیاستی جالب با اشاره به موضوع درخواست 
استراحت از سوی این سرمربی و فرصت برای پاسخگویی در 
خصوص شرایط تمدید قرارداد، موضوع را تا حدی زیادی 
مسکوت نگه داشته و فرصت این را برای خود شکل 
کره با گزینه های خود بپردازند.  دادند تا به مذا
گزینه هایی که همانند پنجره زمستانی و زمان 
جدایی یحیی گل محمدی از هر بخشی به 
آنها معرفی می شدند؛ در نهایت اما درویش 
با استانداردهای خاص خود که یکی از 
اصلی ترین آنها مسائل مالی بود، روند 
کره و بررسی گزینه ها را دنبال کرد.  مذا
یکی از گزینه های نزدیک به این باشگاه 
گان اسکوچیچ است؛ سرمربی  کنون درا ا
اسبق فولاد خوزستان و ملوان بندرانزلی 
که آخرین حضورش در فوتبال ایران با 
نشستن روی نیمکت تیم ملی و رسیدن 
به سهمیه جام جهانی قطر همراه شد. 

هرچند بعد از این موفقیت و تغییراتی که فدراسیون فوتبال با 
بازگشت مهدی تاج و برکنار شهاب الدین عزیزی خادم داشت، 
کنون که  اسکوچیچ جای خود را به کارلوس کی روش داد. ا
اسکوچیچ با بازگشت به کرواسی با فدراسیون این کشور همکاری 
می کند، گفته می شود به توافق ابتدایی با مدیران پرسپولیس 
دست یافته و احتمالا فصل بیست و چهارم چالش جدیدی 
را در ایران دنبال کند. در این راه گفته می شود یکی از بازیکنان 
پرسپولیس که سابقه همکاری با اسکوچیچ را در کارنامه دارد، 
کرات را شکل داده و طرفین  زمینه گفت وگوی وی با باشگاه و مذا
به نتیجه مثبتی در این راه دست یافته اند و تا حد زیادی باید این 

مرد کروات را به عنوان سرمربی بعدی سرخ ها دانست. 
   نظر پیشکسوت 

که  است  عقید  این  بر  پرسپولیس  باشگاه  پیشکسوت 
این تیم با عدم بازگشت اوسمار لوس ویرا با چالشی بزرگ 
مواجه خواهد شد. جواد منافی در گفت وگو با تسنیم، درباره 
وضعیت مبه هم نیمکت پرسپولیس و صحبت های سه شنبه 
شب علیرضا بیرانوند در مورد قطعی شدن جدایی اوسمار 
از جمع سرخپوشان گفت: بعد از قهرمانی پرسپولیس، این 
بهترین فرصت برای اوسمار است تا در لیگ نخبگان آسیا 
ح کند، آنهم در حالی که او  مربیگری کرده و خودش را مطر
در سال های گذشته هرگز با تیمی قهرمان نشده بود و اولین 
جام را با پرسپولیس به دست آورد. من دلیل عدم بازگشت 
اوسمار را نمی دانم و شاید او می خواهد قیمتش را بالا ببرد. 
برنگشتن او برای من قابل هضم نیست و فکر می کنم اوسمار 
گر اوسمار  در نهایت راضی به برگشت شود. وی در مورد اینکه ا
کرد:  کید  گزینه داخلی بهتر است یا خارجی، تأ برنگردد، 
باشگاه باید قبل از اتمام فصل فکر این روزها را می کرد و با 
اوسمار به توافق قطعی می رسید. حتی باید قرارداد بازیکنان 
 ، هم تمدید می شد، ولی حالا پرسپولیس با نیامدن اوسمار
وارد چالشی بزرگ می شود و از طرفی محدودیت زمان هم 
کار را برای باشگاه سخت تر خواهد کرد. در بین گزینه های 
ایرانی که می توان از علی دایی و یحیی گل محمدی اسم برد، 
وضعیت گل محمدی که مشخص است و دایی هم معلوم 
گر هم  . ا نیست که تمایلی برای مربیگری داشته باشد یا خیر
ح  قرار باشد مربی خارجی بیاید، بحث مشکلات مالی مطر
است، در ضمن مربی خارجی نیاز به زمان دارد تا فوتبال ایران 
را بشناسد و این موضوع هم در نوع خودش مشکل ساز است. 
کنش به  بازیکن و مربی پیشین تیم فوتبال پرسپولیس در وا
اینکه عنوان می شود گزینه هایی مثل دایی و اسکوچیچ در 
لیست پرسپولیس قرار دارند، اظهار داشت: دایی در فوتبال 
ایران شخصیت بزرگی است و همه دوست دارند او را دوباره در 
فوتبال ببینند. اسکوچیچ هم شناخت خوبی از فوتبال ایران 

دارد، ولی من بین این دو نفر علی دایی را ترجیح می دهم. 
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اوسمار رفت

اسکوچیچ سرمربی جدید پرسپولیس؟

مسن ترین گلزن تاریخ یورو کیست؟  
ایویتسا واستیچ صاحب یک رکورد بزرگ در 
تاریخ یورو است. او تنها گل اتریش را در یورو 
۲۰۰۸ به ثمر رساند. کریستیانو رونالدو و لوکا 
کنون می توانند رکوردش را بشکنند  مودریچ ا
و مسن ترین گلزن تاریخ یورو شوند. به این 
مسن ترین  عنوان  به  واستیچ  رکورد  ترتیب 
گلزن تاریخ یورو با خطر جدی روبه روست. 
او زمانی که ۳۸ سال و ۲۵۷ روز داشت از روی 
نقطه پنالتی برای تیمش گلزنی کرد. دو بازیکن 
در یورو می توانند رکورد واستیچ را بشکنند. 
کریستیانو رونالدو در یورو ۲۰۲۴، ۳۹ سال و ۱۳۴ 
روز سن خواهد داشت و لوکا مودریچ با شروع 
اولین دیدار کرواسی ۳۸ سال و ۲۸۰ روز سن 

خواهد داشت. 

ویژه

رونالدو پس از نمایش درخشانی 
که در بازی برابر ایرلند ارائه کرد با 
انتشار تصویری از خوشحالی 
پس از گلش در صفحه رسمی اش 
گرام  در شبکه اجتماعی اینستا
نوشت: »پیروی بزرگی بود، تیم! 

جهش برای اروپا!«

وسیه در اصفهان از  سرکنسول ر
ورزشگاه نقش جهان و موزه افتخارات 
باشگاه سپاهان بازدید کرد. آندری 
ژیلتسوف در این بازدید، ضمن 
تمجید از اقدامات زیرساختی باشگاه 
سپاهان، در دفتر یادبود موزه سپاهان 

نیز متنی به یادگار گذاشت. 

مس رفسنجان در شرایطی 
باید مسابقه سختی را روز شنبه 
آینده در ورزشگاه امام خمینی 
ک  ک مقابل آلومینیوم ارا )ره( ارا
برگزار کند که حامد لک را به 
دلیل محرومیت در این بازی 

حساس در اختیار ندارد.

ت
شــ

س نو
عک

        محرومیت   درخشش بازدید

گفتوگو

ناصر ابراهیمی پیشکسوت و کارشناس فوتبال 
کشورمان در مورد تساوی تیم های ملی ایران و 

ازبکستان در تهران صحبت کرد. 
    در خصوص دیدار تیم ملی برابر ازبکستان 

چه نظری دارید؟
 ازبکستان تیم دست و پا بسته ای نیست 
و فوتبال این کشور در سال های اخیر با رشد 
چشمگیری روبه رو شده است، به طوری که 
کشور در این سال ها  تعداد لژیونر های این 
هم روبه رشد بوده است. به هرحال تیم ملی 
در مصاف با این تیم نمایش بدی نداشت. 
گر چه در برخی دقایق تیم ما خوب نبود، اما  ا
در نیمه دوم شرایط به سود ما تغییر کرد. به 
نظر من در این بازی ما در منطقه عقب و خط 
که  میانی چندان موفق نبودیم، مساله ای 
صدای اعتراض امیر قلعه نویی را هم درآورده 
بود و از تلویزیون هم می دیدیم امیر در برخی از 
گردانش  زمان های بازی از عملکرد بعضی از شا
راضی نبود. به اعتقاد من خط میانی ما به 
خصوص هافبک های میانی ما در این دیدار 
دور از انتظار بودند و نتوانستند خط حمله ما را 
به خوبی تغذیه کردند، به طوری که می دیدیم 
کس منتظر  مهدی طارمی به جای اینکه در با
توپ باشد، مجبور بود به عقب آمده و از عقب 
توپ بگیرد. به هر صورت هافبک های ما در این 
بازی در اوج نبودند و شاید دلیل اصلی اینکه 
نتوانستیم در این دیدار به گل برسیم؛ همین 

مشکل بود. 
   ارزیابی شما از وضعیت حریف ایران در 

این دیدار چیست؟
 ازبکستان خیلی خوب دفاع کرد و به خوبی 
بازی را بسته بود و همین مساله باعث شده بود 
گل زدن به این تیم سخت باشد. البته فراموش 
نکنیم دو تیم با توجه به اینکه از گروه صعود کرده 
بودند، تا حدودی خیال شان راحت بود و شاید 

به همین دلیل زیاد به آب و آتش نزدند. 
از  پس  تیم ملی  هواداران  از  تعدادی   
پایان بازی صدای اعتراض شان از سکو های 

استادیوم آزادی به گوش می رسید!
 به هرحال هواداران تحت هر شرایطی از 
شاید  می خواهند  برد  و  پیروزی  تیم ملی 
اعتراض شان به این علت بود، اما بهتر این بود 
که از لفظ دیگری برای نشان دادن اعتراض شان 
استفاده می کردند. وقتی تیمی از گروهش به 
عنوان تیم اول صعود می کند، به کار بردن لفظ 
بی غیرت درست نباشد و نمی توان به بازیکنان 
چنین تیمی این انگ را وارد دانست! تیم ملی 
کشوری از دل لیگ ساخته می شود، اما  هر 
تیم ملی ما از این مساله بی بهره است. متاسفانه 
لیگ ما رو به ضعف است ما لیگ قدرتمندی که 
بتوان از آن به عنوان پشتوانه تیم ملی استفاده 
کرد، نداریم و این مساله تقصیر امیر قلعه نویی 
سازندگی  باشگاه ها  و  لیگ  وظیفه  نیست. 
بازیکن برای تیم ملی است و در این زمینه کاری 

از دست سرمربی تیم ملی ساخته نیست!

ناصر ابراهیمی: 
ازبکستان تیم دست و پا 

بسته ای نبود

۱۶ ساعت طوفانی داشتم  
تیم  سرمربی  هاشمی  مصطفی  ایسنا: 
از پیروزی  گرگان، پس  بسکتبال شهرداری 
گردانش مقابل تیم هیروشیما و صعود آنها  شا
به نیمه نهایی جام باشگاه های بسکتبال آسیا 
به عنوان صدرنشین گروه B مسابقات، اظهار 
گون فلایز ژاپن  کرد: ابتدا از تیم هیروشیما درا
قدردانی می کنم که تیم بسیار منظمی است 
ح وظایف نیز  و مربی بسیار خوبی دارد. شر
در تیم ژاپن بسیار خوب انجام شده است که 
آنها را به یک تیم بسیار خوب تبدیل می کند. 
او در ادامه با اشاره به باخت دور از انتظار 
گردانش مقابل نماینده اندونزی، تصریح  شا
کرد: همه اعضای تیم ما از خودم در نظر بگیرید 
تا بازیکنان، شوکه شدیم و همه با هم اشتباه 
می کردیم. به یک ناامیدی و عدم اعتماد به 
نفس رسیدیم که خیلی سخت بود به بازی 
گر مقابل نماینده ژاپن بازی خوبی  برگردیم. ا
انجام شد به خاطر تعهد بازیکنان بود. آنها 
کردند چه بازیکنان بزرگی هستند و تا  ثابت 
آخرین لحظه تلاش می کنند. او درباره شرایط 
از باخت تیمش مقابل پلیتاجایا  خود پس 
اندونزی نیز گفت: واقعیت این است که کم تر 
از ۲۴ ساعت فاصله میان این دو بازی بود. 
این کم تر از ۱۶ - ۱۷ ساعت، برای من طوفانی 
بود. ذهنم بسیار درگیر بود و حس خوبی هم 

نداشتم. واقعا خیلی سخت بود. 

منهایفوتبال

دیدگـاه

کوتاه
تسنیم: باشگاه استقلال در تلاش است به زودی با دو سه 
بازیکن از لیست جواد نکونام به توافق برسد. باشگاه استقلال 
در روزهای اخیر اقداماتی برای تمدید قرارداد بازیکنانی مثل 
مهرداد محمدی، محمدحسین مرادمند، آرش رضاوند و... 
انجام داده و با دو سه بازیکن به توافق رسیده است. نفراتی 
مثل ابوالفضل جلالی و صالح حردانی نیز در اردوی تیم ملی 
کراتی با این دو بازیکن  حضور داشتند و قرار است به زودی مذا
انجام شود. از لیست بازیکنان مدنظر جواد نکونام با دو سه 
بازیکن برای پیوستن به استقلال صحبت هایی شده است، 
کرات همچنان ادامه دارد.  اما برای نهایی شدن قرارداد، مذا
نکته عجیب، قرارداد محمدی و مرادمند است که از فصل 
گذشته از دو سال به یک سال کاهش یافته بود. این در حالی 
کید شده بود با بازیکنان قرارداد زیر  است که به باشگاه ها تأ

دو سال بسته نشود. 

بیــنالمــلل
  جورجو کیه لینی در یورو ۲۰۲۰ کاپیتان تیم ملی ایتالیا 
بود و توانست جام قهرمانی را به دست بیاورد. حالا این 

دوناروما  جان لوئیجی  به   ۲۰۲۴ یورو  در  بازوبند 
رسیده است؛ دروازه بانی با سابقه طولانی که با وجود 
داشتن ۲۵ سال سن از پختگی قابل ملاحظه ای 

برخوردار است. او در یوروی قبل 
به قهرمان تیمش تبدیل شد 

و توانست دو ضربه پنالتی را 
کند و کمک شایانی به  مهار 

کرد.  آتزوری در یورو  قهرمانی 
ایتالیا در نیمه نهایی مقابل اسپانیا و 

در فینال در ومبلی مقابل انگلیس میزبان پیروز 
شد. دوناروما با اینکه سال هاست در سطح اول 

فوتبال دنیا حضور دارد تنها ۲۵ سال دارد. او 
دومین کاپیتان جوان این تورنمنت، پس از 
زوبوسلای مجارستانی )۲۳ساله( است و 
همچنین یکی از جوان ترین کاپیتان های 
می شود.  محسوب  ایتالیا  فوتبال  تاریخ 

دوناروما اولین بازی اش را در تیم ملی ایتالیا 
سال ۲۰۱۶ زمانی که ۱۷ سال داشت تجربه کرد. 
هیچکس در تیم ملی فعلی ایتالیا بیش از او 

تجربه ندارد. دوناروما ۶۲ بازی ملی دارد و در آنها 
تجربه زیادی اندوخته است. 

واعظ آشتیانی:

امیررضا واعظ آشتیانی مدیرعامل اسبق باشگاه استقلال 
 ، گفت: در پرونده فساد در فوتبال باید مراقب اژدهای هفت سر

مافیا و معامله ها و تعارفات سیاسی باشیم. 
   تخلفات 

با فارس، در مورد  گفت وگو  آشتیانی در  امیررضا واعظ 
پرونده فساد در فوتبال و صحبت های سخنگوی کمیسیون 
اصل ۹۰ مجلس شورای اسلامی مبنی بر اینکه این اتفاقات 
برتر هم رسیده، صحبت های  لیگ  اصلی  باشگاه های  به 
کارشناسی خود را در این خصوص به شرح زیر مطرح کرد: وضع 
موجود فوتبال حاصل ۱۵ سال مدیریت پراشتباه و ناتوان در 
سیستم فوتبال است. در این مدت افراد مختلف و کارشناسان 
بارها صحبت  در مورد سوءمدیریت و مفسده در فوتبال 
کرده اند. هر جایی که مدیریت ضعیف و ناتوان باشد، مفسده 

به وجود می آید و فاسدها فعالیت می کنند. پروژه نفوذ 
فقط در مسائل سیاسی و اقتصادی نیست بلکه ممکن 
خ بدهد. هرجایی  است در همه حوزه از جمله ورزش ر
که افراد غیر متعهد و غیرمتخصص وارد می شوند و سوء 

مدیریت وجود دارد حاشیه ها ومشکلات زیادی 
خ می دهد. هرجا موفقیت هست شک  ر

نکنید که مدیریت توانا و کارآمد وجود 
داشته است. حلقه مفقوده فوتبال 

نظارت است. آنهایی که مدعی 
است  ک  پا ما  فوتبال  بودند 
حالا باید پاسخ بدهند خود 

این افراد ۱۵ سال در حکمرانی فوتبال اشتباهات خود را 
ادامه دادند و باعث چنین اوضاع افتضاحی شدند. در چنین 

شرایطی باید راس هرم استعفا بدهد. 
   پاسخگویی

داد:  ادامه  اینگونه  استقلال  باشگاه  اسبق  مدیرعامل 
کنون باید پاسخگو نه اینکه بگوید  رئیس فدراسیون فوتبال ا
من در حال پیگیری این پرونده هستم! به دادستان کرمان 
خ می دهد به ما اطلاع بدهید!  نامه بنویسد و بگوید اتفاقی ر
چه چیزی را به شما اطلاع بدهند؟! چرا اصلا باید به شما 
اعلام کنند؟! شما باید پاسخگوی افکار عمومی باشید زیرا 
کنون فرار رو  کرده خود را به گردن دیگران انداختید و ا کار نا
به جلو می کنید! به نظرم راس هرم فوتبال باید استعفا کند 
کارآمد نشان داده است. می گویند به قوه قضائیه  چون نا
نامه نوشته ایم این در واقع فرار رو به جلوست. مراجع 
گر اتهامی متوجه این افراد است به  کنون ا قضائی ا
آن رسیدگی کنند. این مدیران فوتبالی می گویند ما 
در این پرونده محکم ایستاده ایم! آن زمانی که باید 
محکم می ایستادید این کار را نکردید حتی به 
حرف کارشناسانی که هشدار می دادند 

نیز بی توجهی کردید. 
   هشدار 

سازمان  پیشین  مقام  قائم 
تربیت بدنی در مورد هشدارها 
معظم  مقام  گفت:  نیز 

رهبری در دیداری که اخیرا با قهرمانان و ورزشکاران داشتند 
کید فرمودند مراقب مافیا باشید زیرا ایشان متوجه اژدهای  تا
هفت سر و مافیا در ورزش شده بودند که این هشدار را دادند 
و در پرونده فساد در فوتبال باید از قاضی و دادستان حمایت 
شود و مانع نفوذ اژدهای هفت سر در این پرونده شوند. مافیا 
و اژدهای هفت سر نباید بتوانند تهدید و ارعاب درست کنند 
تا این پرونده به سرانجام برسد و عدالت اجرا شود. نماینده 
محترم مجلس شورای اسلامی نیز یکی از وظایفش نظارت 
کنون نماینده مجلس نباید صحبت از ارقامی در فوتبال  است ا
بکند بلکه این نظارت باید در سال های گذشته انجام می شده 
است. راهکار موثر برای این وضع موجود ضمن برخورد قاطع 
و قانونی با متخلفان استعفای مسببان است. این افراد تا 
چه زمانی می خواهند فرار رو به جلو کنند؟ افکار عمومی و 
علاقه مندان به فوتبال جریحه دار شده است و همان هوادارانی 
که فوتبال را رصد می کنند. هر هفته ۸ مسابقه فوتبال برگزار 
کثریت آنها حاشیه دار بود از فحاشی و توهین  می شد اما ا
مدیران عامل، سرمربیان و مربیان وحتی عوامل باشگاه گرفته 
تا مسائل دیگر که به سکوها کشیده می شود این رفتارهای 
هنجار شکنانه فقط به دلیل سوء مدیریت است. نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی نیز پای این پرونده بایستند و خدایی 
نکرده معامله سیاسی و تعارف سیاسی انجام نشود زیرا 
مردم مطالبه بهسازی و نوسازی فوتبال و ورزش را دارند و 
دستگاه های نظارتی با قدرت این مطالبه مردم را پیگیری 

کنند. 

در پرونده فساد فوتبال باید مراقب اژدهای هفت سر و معامله های سیاسی بود 

سن در فوتبال یک عدد نیست

تیم  ملی فوتبال مقابل ازبکستان متوقف شد، اما به عنوان 
صدرنشین به مرحله نهایی انتخابی جام جهانی ۲۰۲۶ صعود 
کرد. با اینکه خیلی به مسأله پوست اندازی در تیم ملی اشاره شد، 
ولی نو شدن تیم ملی با نگرش فنی عمیق در حال صورت گرفتن 
نیست. مدافعان چپ و راست تیم ملی هیچ برتری نسبت به نفرات 
قبلی ندارند و یکی دو کلاس هم عقب تر هستند. یعنی احسان 
حاج صفی و رامین رضاییان بهتر از میلاد محمدی و صالح حردانی 
هستند. شجاع خلیل زاده و محمدحسین کنعانی زادگان هم ثابت 
کردند از دیگر زوج های دفاع میانی بهتر هستند. در پست هافبک 
گر بهتر خط حمله تغذیه شود توانایی برتری بر رقبای آسیایی را  ا
داریم. برابر ازبکستان هم نتوانستند به خوبی بازیکنان هجومی را 
گر چنین می شد برتری بر ازبکستان رقم می خورد.  تغذیه کنند که ا
در خط حمله مهدی طارمی و سردار آزمون در بالاترین سطح 
بازی می کنند. اینترمیلان تقاضای خرید طارمی را از پورتو داشته، 
یا آزمون که برای رم گلزنی کرده، پس باید در بالاترین سطح باشید 
که در ترافیک بازیکنان آماده تهاجمی، مورد توجه تیم های مطرح 
گر این بازیکنان ناتوان در گلزنی بودند  سری A قرار می گیرید. ا
هرگز مورد انتخاب تیم های اروپایی قرار نمی گرفتند. وقتی برابر 
ازبکستان نمی توانند گل بزنند پس اشکال در میانه زمین ایران 
است که توانایی لازم را برای حمایت از این مهاجمان ندارند. کادر 
فنی تیم ملی که تصمیم به نوسازی دارد باید خط میانی را نو کند. 
گر از ۱۰۰ نمره به خط حمله ۹۰ بدهیم، به خط دفاعی ۵۵ تا ۶۰  ا
می دهیم و به خط میانی بین ۴۰ تا ۴۵ می توان نمره داد. با علیرضا 
جهانبخش، سامان قدوس و مهدی ترابی که از نگاه کادرفنی 
بهتر از بقیه هستند ضریب موفقیت کم می شود. جوانگرایی 
تا جام جهانی باید در خط میانی باشد. البته محمد قربانی در 
دقایقی که بازی کرد بهتر ظاهر شد. زوج طارمی و آزمون هم نهایتاً 
یک سال و نیم تا دو سال دیگر در اوج باشند. باید هافبک هایی 
به بازی گرفته شوند که بتوانند توپ های خوبی را به زوج هجومی 
ما برسانند و این دو ثابت کرده اند در میان مدافعان آماده دنیا هم 
گر بازیکن  توانایی گلزنی دارند. نظر سرمربی تیم ملی این است ا
بالای ۳۰ سال را در ترکیب قرار داد انتقادی به این موضوع نشود. 
یعنی حاج صفی، امیری، قدوس، ترابی، جهانبخش و... بازی 
کردند به دنبال بازیکن جوان و کمتر از ۳۰ سال نباشید. در حالی که 
واقعیتی در فوتبال داریم که عضلات فوتبالیست باید انفجار کند. 
از ۱۹ سالگی شروع می شود و هر چه سن بازیکن بالاتر می رود این 
موضوع را در جریان بازی اداره می کند. تعداد انفجار عضلات، دوی 
سرعت ها و موارد دیگر در این زمینه را مدیریت می شود. بازیکنی 
که مدیریت انفجاری بازی کردن را یاد می گیرد تا یک سن مشخصی 
بازدهی دارد و این به غیر از موارد استثناست. البته بازیکن زیر ۲۷ 
سال، اصلاً مدیریت نمی کند و هر چه پیش بیاید با استارت سرعتی 
می رود. تیمی با میانگین سنی ۲۵ سال، ۸ بازیکن انفجاری دارد، 
با ۲۹ سال، ۲ بازیکن با این قابلیت دارد و با میانگین ۳۱ سال اصلاً 
بازیکن انفجاری ندارد. فوتبالی که ما بازی می کنیم، استپ، بازی 
رو به عقب، پاس به کناره ها، حفظ توپ، نهایتا ۶ تا حرکت انفجاری 
و خلق چند موقعیت است که شاید برنده شویم. ما با آوردن 
بازیکنان جوان و افزایش توان تیم در حرکات انفجاری می توانیم 
رقبا را اذیت کنیم. در فوتبال کاملاً برعکس این است که سن یک 
عدد است و بازیکنان آماده بازی می کنند، فوتبال کاملاً به سن و 
سال است. به محض اینکه انفجار عضلات در فوتبال تمام شود، 
شکل بازی تیم تغییر می کند. شکل فوتبالی که امروز در فوتبال دنیا 
حرف اول را می زند، با بازیکنانی مانند وینیسیوس جونیور، کیلیان 
امباپه، جود بلینگهام، فیل فودن و ارلینگ هالند شکل می گیرد. 

جلالچراغپور
کارشناسوالیبال

هاشمی : جهانبخش از اسپانیا پیشنهاد دارد
جهانبخش  علیرضا  برنامه های  مدیر 
باشگاه های  از  تیم ملی  کاپیتان  می گوید 
سطح اول فوتبال باشگاهی اسپانیا، ایتالیا 
علیرضا  دارد.  پیشنهادهایی  آلمان  و 
فوتبال  تیم ملی  کاپیتان  جهانبخش 
کشورمان در پی تساوی بدون گل این تیم 
دور  از  پایانی  دیدار  در  ازبکستان  مقابل 
۲۰۲۶ در  انتخابی جام جهانی  دوم مرحله 
برنامه ای  اینکه  بر  کید  تأ با  آسیا،  منطقه 
برای بازگشت به فوتبال ایران در این مقطع 
کرد  اعلام  ندارد،  حرفه ای اش  دوران  از 
دریافت  ایتالیا  و  آلمان  از  پیشنهادهایی 

کرده است و سعی می کند تا سه یا چهار هفته 
آینده درباره آینده حرفه ای اش تصمیم گیری 
کند. امیر هاشمی مقدم مدیر برنامه های 
جهانبخش در گفت وگو با تسنیم، ضمن تأیید 
گفت: بله، از جانب باشگاه های  این خبر 
آلمانی  و  اسپانیایی  ایتالیایی،  اول  سطح 
علاقه مندی هایی به جذب علیرضا وجود 
دارد و ظرف یکی دو روز اخیر هم صحبت های 
اولیه انجام شده است. ما اما باید منتظر 
تا  باشیم  تعطیلات  از  علیرضا  بازگشت 
جمع بندی  جوانب،  همه  بررسی  از  پس 
را  بعدی اش  تیم  انتخاب  به  راجع  نهایی 

انجام دهیم. بازیکن سابق تیم ملی فوتبال 
کشورمان و مربی و مدرس فوتبال در کشور 
هلند در مواجهه به این پرسش که »اولویت 
جهانبخش بازی در کدام لیگ است؟«، اظهار 
داشت: علیرضا بازی در ایتالیا برایش جذاب 
است، ولی در نهایت شرایط باشگاه، سطح 
کشور  باشگاه، سرمربی، شرایط زندگی در 
کتورهای دیگر برایش  موردنظر و خیلی فا
مهم است که در انتخاب او تأثیرگذار خواهد 
بود و این امری منطقی است. هافبک پیشین 
تیم های برایتون و AZ آلکمار که تابستان ۲۰۲۱ 
از برایتون جدا شد و به فاینورد پیوست و در 

سه فصل اخیر در ۱۰۶ بازی آمار ۱۷ گل زده 
و ۱۶ پاس گل را از خود در این تیم هلندی 
برجای گذاشت، در پایان ماه جاری میلادی 
قراردادش با باشگاه فاینورد منقضی و بازیکن 
آزاد می شود. کاپیتان ۳۰ ساله تیم ملی که ۸۴ 
بازی ملی و ۱۷ گل زده با پیراهن ایران نیز در 
کارنامه اش دیده می شود، در فصل ۱۸- ۲۰۱۷ 
عنوان بهترین گلزن لیگ اردویژه هلند )با ۲۱ 
گل زده( را با تیم AZ آلکمار از آن خود کرد. 
او همچنین با فاینورد در فصل ۲۳- ۲۰۲۲ 
قهرمانی در اردویژه و در فصل ۲۴- ۲۰۲۳ 

قهرمانی در جام حذفی هلند را تجربه کرد. 


